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L’exposició dels 50 anys
de la presa i la central de
Susqueda, a la sala de les
columnes de la presa, ha
rebut prop de 1.300 visi-
tants durant el 2018, se-
gons va fer públic ahir
l’Agència Catalana de l’Ai-
gua (ACA), que patrocina

la mostra, que també in-
clou peces del fons històric
d’Endesa.

La mostra, que ja no es
pot visitar, s’ha dividit en
cinc àmbits temàtics dife-
rents –l’embassament, la
construcció de la presa, els
aprofitaments hidroelèc-
trics, el riu Ter i el patri-
moni del mateix riu– mit-
jançant panells amb foto-

grafies, il·lustracions, grà-
fics i textos.

A més, s’ha comple-
mentat amb 23 peces del
fons històric d’Endesa pro-
cedents de diverses cen-
trals hidràuliques del ter-
ritori –algunes de les anti-
gues Hidro Empordà i
Hecsa–, que representen
l’evolució i la trajectòria
tècnica d’aquest tipus d’in-

fraestructures i que, se-
gons recorda l’ACA, s’han
convertit en un testimoni
material d’arqueologia in-
dustrial.

Les visites a l’exposició
han aplegat 1.249 perso-
nes, però per tot el com-
plex hi han passat prop de
3.000 persones, que han
participat en les diverses
activitats organitzades. ■

L’exposició dels 50 anys de
Susqueda rep 1.300 visitants
U.C.
SUSQUEDA

Imatge de la inauguració de l’exposició, el 16 de març de l’any
passat a la sala de les columnes ■ ACA

“És una mentida; he pre-
sentat un recurs adminis-
tratiu a l’Ajuntament i, si
no retiren aquest expe-
dient, seguiré amb els pas-
sos que facin falta”, diu
Narcís Deusedas. Aquesta
és la valoració que fa l’exal-
calde de Palau-saverdera
de la decisió aprovada en
el ple del mes de novembre
de reclamar-li 66.337 eu-
ros per danys econòmics
causats al municipi. L’ex-
pedient que apel·la a la res-
ponsabilitat patrimonial
de l’exalcalde es va apro-

var amb els cinc vots favo-
rables de l’equip de govern
(GdP-AxT), que encapçala
l’alcaldessa, Isabel Corta-
da, i els tres vots en contra
de l’oposició (el PDeCAT,
grup a què pertany Deuse-
das i que no va assistir a

aquell ple al·legant motius
de salut).

El litigi neix pel paga-
ment d’una factura a què
s’han sumat interessos
(els 66.337 euros), per la
instal·lació de dos ascen-
sors en uns edificis de pro-

tecció oficial que va cons-
truir la fundació privada
Família i Benestar Social a
la plaça de la Constitució.
L’Ajuntament ha hagut
d’acatar els requeriments
de la fundació, però consi-
dera que el deute no està

acreditat enlloc. El govern
municipal entén que va
ser una decisió unilateral
de l’exalcalde, ja que l’únic
justificant que presenta
la fundació és una carta
datada del 2008 en què
Deusedas es comprometia
a assumir aquest cost.
“Va ser un tràmit que vaig
fer de comú acord amb les
administracions corres-
ponents; i a més estem
parlant d’ascensors per a
persones discapacitades,
no es podia negar”, diu
avui l’exalcalde. Deusedas
es referma en les seves
explicacions assegurant
que si l’Ajuntament no
arxiva aquest expedient
ho portarà al terreny judi-
cial. “Ja està bé de buscar-
me permanentment les
puces”, hi afegeix Deuse-
das.

Alternança conflictiva
L’alcaldessa, Isabel Corta-
da, confirma que el recurs
administratiu de l’exalcal-
de ha arribat a l’Ajunta-
ment i que els serveis jurí-
dics corresponents ho es-
tan estudiant per prendre
una decisió respecte a ai-
xò. “S’està valorant i evi-
dentment seguirem sem-
pre el que ens diu la llei”,
declara l’alcaldessa.

L’actual govern munici-
pal va entrar a l’alcaldia el
2015 després de 36 anys
ininterromputs amb Nar-
cís Deusedas com a alcal-
de. L’alternança va posar
sobre la taula diverses dis-
crepàncies entre l’exalcal-
de –avui en l’oposició– i el
nou govern. Entre els te-
mes més conflictius hi va
haver unes dietes per des-
peses antigues que va re-
clamar Deusedas i que el
nou govern no va voler pa-
gar (els jutges van donar fi-
nalment la raó a l’Ajunta-
ment). Altres discrepàn-
cies encara estan pen-
dents a Antifrau, en fase
d’investigació, a iniciativa
de l’actual govern. ■

Narcís Deusedas recorre
contra Palau-saverdera,
que li reclama 66.337 euros
a L’exalcalde nega haver actuat malament i interposa un recurs administratiu
a El ple va aprovar reclamar-li aquesta quantitat per danys econòmics causats

Esteve Carrera
PALAU-SAVERDERA

“Els assessors jurídics
de l’Ajuntament
estudien el recurs i
seguirem la via que
ens marca la llei”
Isabel Cortada
ALCALDESSA DE PALAU-SAVERDERA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

2008
Narcís Deusedas, llavors al-
calde, hauria firmat una carta
comprometent-se a pagar la
instal·lació de dos ascensors

L’edifici on es va generar la factura objecte del litigi i l’exalcalde, Narcís Deusedas, aquí en una imatge d’arxiu ■ JOAN SABATER

– – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – –

La data

“És una mentida; he
presentat recurs i un
escrit; si no retiren
l’expedient, seguiré
fins on faci falta”
Narcís Deusedas
REGIDOR, EXALCALDE
DE PALAU-SAVERDERA

El fiscal Enrique Barata
demana 27 anys i mig de
presó per a l’acusat de ma-
tar el company de pis
d’una ganivetada al cor en
un apartament de Roses el
18 de juliol del 2017. Se-
gons recull l’escrit d’acusa-
ció, la víctima estava fent
la migdiada quan l’acusat
va anar a la cuina del pis
ocupat on vivien plegats,
va agafar un ganivet de
grans dimensions i li va
clavar amb força al pit. El
fiscal sosté que l’atac va ser
“inesperat i de sorpresa” i
que la víctima no es va po-
der defensar. No era el pri-
mer cop que l’acusat ata-
cava un company de pis
amb una arma blanca; la
fiscalia exposa que va fer el
mateix el dia abans, però la
víctima va poder fugir.
S’acusa Hamed A. d’un de-
licte d’assassinat, d’un al-
tre d’intent d’homicidi i
d’un de lleu de lesions. Un
jurat popular serà encar-
regat de jutjar l’acusat a fi-
nals de maig a l’Audiència
de Girona. A més dels 27
anys i mig de presó, la fis-
calia també demana una
multa de 600 euros. En
matèria de responsabilitat
civil se sol·licita que in-
demnitzi la mare de la víc-
tima mortal amb 150.000
euros i el company de pis a
qui va intentar matar amb
1.500 euros. També es de-
mana que un cop compler-
ta tota o la major part de la
condemna a la presó, se
substitueixi la pena per
l’expulsió del territori es-
panyol amb la prohibició
de tornar-hi en un termini
de 10 anys. ■

Demanen 27
anys i mig de
presó pel crim
de Roses

ACN
ROSES



Fes-te subscriptor de VilaWeb,
un compromís amb el periodisme i amb el país
Els subscriptors reben cada vespre un correu amb informació
dels continguts que elabora la redacció i disposen de serveis
especials, com ara comentar les notícies i l’editorial, obrir un
bloc personal i llegir el diari sense publicitat o hores abans
que els altres lectors. Participen en l’Assemblea de Lectors i

tenen descomptes a la Botiga.
Però sobretot, amb el seu suport
econòmic i el seu compromís amb
el diari, fan posible que VilaWeb
arribi més lluny i a molta més gent.
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El fiscal demana 27 anys i mig de presó per a l’acusat de matar el
company de pis d’una ganivetada al cor a Roses
L'acusa dels delictes d'assassinat, intent d'homicidi i lesions

Aquest text és un servei de l'agència ACN. VilaWeb no ha
intervingut ni en la selecció, ni en la redacció, ni en el contingut de
la notícia.
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Vull subscriure-m'hi

ACN Girona.-El fiscal demana 27 anys i mig de presó per a l’acusat de matar el
company de pis d’una ganivetada al cor en un apartament de Roses (Alt Empordà)
la tarda del 18 de juliol del 2017. Segons recull l’escrit d’acusació, la víctima estava
fent la migdiada quan l’acusat va anar a la cuina del pis ocupat on vivien plegats, va
agafar un ganivet de grans dimensions i li va clavar amb força al pit. El fiscal sosté
que l’atac va ser “inesperat i per sorpresa” i que la víctima no es va poder defensar.
No era el primer cop que l’acusat atacava un company de pis amb una arma
blanca. De fet, la fiscalia exposa que va fer el mateix el dia abans però aquesta
víctima va poder fugir. Per això, el fiscal acusa Hamed A. d’un delicte d’assassinat,
un altre d’intent d’homicidi i un lleu de lesions.

Un jurat popular serà l’encarregat de jutjar l’acusat Hamed A. al judici previst per a
finals de maig a l’Audiència de Girona. Segons recull l’escrit de conclusions
provisionals del ministeri fiscal, l’acusat, que no tenia permís de residència legal a
l’estat espanyol, compartia un pis ocupat a l’avinguda Gola de l’Estany de la
urbanització Santa Margarita de Roses. La fiscalia sosté que entre la una i les tres
de la tarda del 18 de juliol del 2017, mentre la víctima feia la migdiada, l’acusat va
anar fins a la cuina, va agafar un ganivet amb una fulla de 35 centímetres de
llargada i 4,5 d’amplada i li va clavar al cor. La ganivetada li va provocar la mort
instants després a la víctima, que no es va poder defensar. El fiscal Enrique Barata
argumenta que l’acusat es va aprofitar de “la solitud i la intimitat del pis” i de l’estat
d’indefensió de la víctima que estava dormint per perpetrar “l’atac letal de manera
inesperada i per sorpresa”. Després d’assestar-li la ganivetada, l’acusat va treure el
ganivet del tòrax de la víctima, el va netejar amb un mitjó que després va llançar a
les escombraries i el va tornar a deixar a la cuina. A continuació, va sortir del pis i
va anar amb bicicleta fins a una zona de botigues per comprar-se roba i calçat
nous. En el moment de matar-lo l’agressor i la víctima estaven sols al pis ocupat.
Poc després de les tres de la tarda va arribar a l’apartament un altre inquilí que es
va trobar la víctima morta enmig d’un bassal de sang i va trucar al telèfon
d’emergències 112. Els serveis sanitaris no van poder fer res per salvar-li la vida a
l’home i els Mossos d’Esquadra van obrir una investigació. El mateix dia el sospitós
es va presentar a comissaria i es va entregar. Problemes amb els companysNo era
el primer cop que l’acusat tenia problemes amb els companys de pis. Segons recull
l’escrit del fiscal, va colpejar amb un pal de fusta i va intentar apunyalar un altre
ocupant de l’apartament. La fiscalia apunta que la primera agressió va ser la tarda
del dia abans, el 17 de juliol. Segons relata, l’acusat li va recriminar a un altre
company de pis que fessin “comentaris despectius relacionats amb la seva
orientació sexual”. Aleshores van començar a discutir i l’acusat va colpejar l’espatlla
d’aquesta víctima amb el pal. Unes hores més tard, cap a les dues de la matinada,
l’acusat va tornar a discutir amb aquest home. Llavors, va treure un ganivet de
cuina que duia amagat a la part de darrere dels pantalons i el va intentar apunyalar
a la zona abdominal. L’agredit va poder fer un moviment per esquivar la ganivetada
tot i que li va acabar fent un tall a la zona lateral del maluc. La víctima va aconseguir
tancar una porta i fugir del pis per anar a l’hospital i trucar a la policia. A les vuit del
matí, hores abans de l’atac mortal a l’altre company de pis, els agents van
acompanyar aquesta víctima a l’apartament a recollir els seus objectes personals.
En aquell moment hi havia present l’acusat. Per això, el fiscal acusat Hamed A.
d’assassinat, intent d’homicidi i un delicte lleu de lesions pels quals demana una
pena de 27 anys i mig de presó i una multa de 600 euros. En matèria de
responsabilitat civil sol·licita que indemnitzi la mare de la víctima mortal amb
150.000 euros i el company de pis a qui va intentar matar amb 1.500. A l’hora de
complir la pena, el fiscal demana que compleixi tota o la major part de la
condemna a la presó i que després se substitueixi la pena per l’expulsió del
territori espanyol amb la prohibició de tornar en un termini de 10 anys.

Per a VilaWeb el vostre suport ho és tot

Si podeu llegir VilaWeb és perquè milers de persones en són subscriptors i
fan possible que la feina de la redacció arribe a les vostres pantalles.

Vosaltres podeu unir-vos-hi també i fer, amb el vostre compromís, que
aquest diari siga més lliure i independent. Perquè és molt difícil de sostenir
un esforç editorial del nivell de VilaWeb, únicament amb la publicitat.

Som un mitjà que demostra que el periodisme és un combat diari per
millorar la societat i que està disposat sempre a prendre qualsevol risc per
a complir aquest objectiu. Amb rigor, amb qualitat i amb passió. Sense
reserves.

Per a vosaltres fer-vos subscriptor és un esforç petit, però creieu-nos quan
us diem que per a nosaltres el vostre suport ho és tot.

Vicent Partal
Director de VilaWeb

Comparteix a Facebook Comparteix a Twitter

Subscriure-m'hiLes notícies de VilaWeb al teu correu
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Fes-te subscriptor de VilaWeb,
un compromís amb el periodisme i amb el país
Els subscriptors reben cada vespre un correu amb informació
dels continguts que elabora la redacció i disposen de serveis
especials, com ara comentar les notícies i l’editorial, obrir un
bloc personal i llegir el diari sense publicitat o hores abans
que els altres lectors. Participen en l’Assemblea de Lectors i

tenen descomptes a la Botiga.
Però sobretot, amb el seu suport
econòmic i el seu compromís amb
el diari, fan posible que VilaWeb
arribi més lluny i a molta més gent.
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El fiscal demana 27 anys i mig de presó per a l’acusat de matar el
company de pis d’una ganivetada al cor a Roses
L'acusa dels delictes d'assassinat, intent d'homicidi i lesions
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Vull subscriure-m'hi

ACN Girona.-El fiscal demana 27 anys i mig de presó per a l’acusat de matar el
company de pis d’una ganivetada al cor en un apartament de Roses (Alt Empordà)
la tarda del 18 de juliol del 2017. Segons recull l’escrit d’acusació, la víctima estava
fent la migdiada quan l’acusat va anar a la cuina del pis ocupat on vivien plegats, va
agafar un ganivet de grans dimensions i li va clavar amb força al pit. El fiscal sosté
que l’atac va ser “inesperat i per sorpresa” i que la víctima no es va poder defensar.
No era el primer cop que l’acusat atacava un company de pis amb una arma
blanca. De fet, la fiscalia exposa que va fer el mateix el dia abans però aquesta
víctima va poder fugir. Per això, el fiscal acusa Hamed A. d’un delicte d’assassinat,
un altre d’intent d’homicidi i un lleu de lesions.

Un jurat popular serà l’encarregat de jutjar l’acusat Hamed A. al judici previst per a
finals de maig a l’Audiència de Girona. Segons recull l’escrit de conclusions
provisionals del ministeri fiscal, l’acusat, que no tenia permís de residència legal a
l’estat espanyol, compartia un pis ocupat a l’avinguda Gola de l’Estany de la
urbanització Santa Margarita de Roses. La fiscalia sosté que entre la una i les tres
de la tarda del 18 de juliol del 2017, mentre la víctima feia la migdiada, l’acusat va
anar fins a la cuina, va agafar un ganivet amb una fulla de 35 centímetres de
llargada i 4,5 d’amplada i li va clavar al cor. La ganivetada li va provocar la mort
instants després a la víctima, que no es va poder defensar. El fiscal Enrique Barata
argumenta que l’acusat es va aprofitar de “la solitud i la intimitat del pis” i de l’estat
d’indefensió de la víctima que estava dormint per perpetrar “l’atac letal de manera
inesperada i per sorpresa”. Després d’assestar-li la ganivetada, l’acusat va treure el
ganivet del tòrax de la víctima, el va netejar amb un mitjó que després va llançar a
les escombraries i el va tornar a deixar a la cuina. A continuació, va sortir del pis i
va anar amb bicicleta fins a una zona de botigues per comprar-se roba i calçat
nous. En el moment de matar-lo l’agressor i la víctima estaven sols al pis ocupat.
Poc després de les tres de la tarda va arribar a l’apartament un altre inquilí que es
va trobar la víctima morta enmig d’un bassal de sang i va trucar al telèfon
d’emergències 112. Els serveis sanitaris no van poder fer res per salvar-li la vida a
l’home i els Mossos d’Esquadra van obrir una investigació. El mateix dia el sospitós
es va presentar a comissaria i es va entregar. Problemes amb els companysNo era
el primer cop que l’acusat tenia problemes amb els companys de pis. Segons recull
l’escrit del fiscal, va colpejar amb un pal de fusta i va intentar apunyalar un altre
ocupant de l’apartament. La fiscalia apunta que la primera agressió va ser la tarda
del dia abans, el 17 de juliol. Segons relata, l’acusat li va recriminar a un altre
company de pis que fessin “comentaris despectius relacionats amb la seva
orientació sexual”. Aleshores van començar a discutir i l’acusat va colpejar l’espatlla
d’aquesta víctima amb el pal. Unes hores més tard, cap a les dues de la matinada,
l’acusat va tornar a discutir amb aquest home. Llavors, va treure un ganivet de
cuina que duia amagat a la part de darrere dels pantalons i el va intentar apunyalar
a la zona abdominal. L’agredit va poder fer un moviment per esquivar la ganivetada
tot i que li va acabar fent un tall a la zona lateral del maluc. La víctima va aconseguir
tancar una porta i fugir del pis per anar a l’hospital i trucar a la policia. A les vuit del
matí, hores abans de l’atac mortal a l’altre company de pis, els agents van
acompanyar aquesta víctima a l’apartament a recollir els seus objectes personals.
En aquell moment hi havia present l’acusat. Per això, el fiscal acusat Hamed A.
d’assassinat, intent d’homicidi i un delicte lleu de lesions pels quals demana una
pena de 27 anys i mig de presó i una multa de 600 euros. En matèria de
responsabilitat civil sol·licita que indemnitzi la mare de la víctima mortal amb
150.000 euros i el company de pis a qui va intentar matar amb 1.500. A l’hora de
complir la pena, el fiscal demana que compleixi tota o la major part de la
condemna a la presó i que després se substitueixi la pena per l’expulsió del
territori espanyol amb la prohibició de tornar en un termini de 10 anys.

Per a VilaWeb el vostre suport ho és tot

Si podeu llegir VilaWeb és perquè milers de persones en són subscriptors i
fan possible que la feina de la redacció arribe a les vostres pantalles.

Vosaltres podeu unir-vos-hi també i fer, amb el vostre compromís, que
aquest diari siga més lliure i independent. Perquè és molt difícil de sostenir
un esforç editorial del nivell de VilaWeb, únicament amb la publicitat.

Som un mitjà que demostra que el periodisme és un combat diari per
millorar la societat i que està disposat sempre a prendre qualsevol risc per
a complir aquest objectiu. Amb rigor, amb qualitat i amb passió. Sense
reserves.

Per a vosaltres fer-vos subscriptor és un esforç petit, però creieu-nos quan
us diem que per a nosaltres el vostre suport ho és tot.

Vicent Partal
Director de VilaWeb
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Demanen 27 anys i mig de presó per
a l'acusat de matar el company de
pis a Roses
El fiscal l'acusa dels delictes d'assassinat, intent d'homicidi i lesions; els fets van
succeir el juliol del 2017

ACN  08.01.2019 | 10:13

Els Mossos enduent-se proves del pis, el juliol del 2017 ACN

El fiscal demana 27 anys i mig de presó per a l'acusat de matar el company de pis d'una ganivetada al
cor en un apartament de Roses, la tarda del 18 de juliol del 2017. Segons recull l'escrit d'acusació, la
víctima estava fent la migdiada quan l'acusat va anar a la cuina del pis ocupat on vivien plegats, va
agafar un ganivet de grans dimensions i li va clavar amb força al pit. El fiscal sosté que l'atac va ser
«inesperat i per sorpresa» i que la víctima no es va poder defensar. No era el primer cop que l'acusat
atacava un company de pis amb una arma blanca. De fet, la fiscalia exposa que va fer el mateix el dia
abans però aquesta víctima va poder fugir. Per això, el fiscal acusa Hamed A. d'un delicte d'assassinat,
un altre d'intent d'homicidi i un lleu de lesions.

Un jurat popular serà l'encarregat de jutjar l'acusat Hamed A. al judici previst per a finals de maig a
l'Audiència de Girona. Segons recull l'escrit de conclusions provisionals del ministeri fiscal, l'acusat,
que no tenia permís de residència legal a l'estat espanyol, compartia un pis ocupat a l'avinguda Gola de
l'Estany de la urbanització Santa Margarita de Roses.

La fiscalia sosté que entre la una i les tres de la tarda del 18 de juliol del 2017, mentre la víctima feia la
migdiada, l'acusat va anar fins a la cuina, va agafar un ganivet amb una fulla de 35 centímetres de
llargada i 4,5 d'amplada i li va clavar al cor. La ganivetada li va provocar la mort instants després a la
víctima, que no es va poder defensar.

El fiscal Enrique Barata argumenta que l'acusat es va aprofitar de «la solitud i la intimitat del pis» i de
l'estat d'indefensió de la víctima que estava dormint per perpetrar «l'atac letal de manera inesperada i
per sorpresa».

Després d'assestar-li la ganivetada, l'acusat va treure el ganivet del tòrax de la víctima, el va netejar
amb un mitjó que després va llançar a les escombraries i el va tornar a deixar a la cuina. A continuació,
va sortir del pis i va anar amb bicicleta fins a una zona de botigues per comprar-se roba i calçat nous.

En el moment de matar-lo l'agressor i la víctima estaven sols al pis ocupat. Poc després de les tres de
la tarda va arribar a l'apartament un altre inquilí que es va trobar la víctima morta enmig d'un bassal de
sang i va trucar al telèfon d'emergències 112. Els serveis sanitaris no van poder fer res per salvar-li la
vida a l'home i els Mossos d'Esquadra van obrir una investigació. El mateix dia el sospitós es va
presentar a comissaria i es va entregar.

Problemes amb els companys

No era el primer cop que l'acusat tenia problemes amb els companys de pis. Segons recull l'escrit del
fiscal, va colpejar amb un pal de fusta i va intentar apunyalar un altre ocupant de l'apartament. La
fiscalia apunta que la primera agressió va ser la tarda del dia abans, el 17 de juliol. Segons relata,
l'acusat li va recriminar a un altre company de pis que fessin "comentaris despectius relacionats amb
la seva orientació sexual". Aleshores van començar a discutir i l'acusat va colpejar l'espatlla d'aquesta
víctima amb el pal.

Unes hores més tard, cap a les dues de la matinada, l'acusat va tornar a discutir amb aquest home.
Llavors, va treure un ganivet de cuina que duia amagat a la part de darrere dels pantalons i el va intentar
apunyalar a la zona abdominal. L'agredit va poder fer un moviment per esquivar la ganivetada tot i que
li va acabar fent un tall a la zona lateral del maluc.

La víctima va aconseguir tancar una porta i fugir del pis per anar a l'hospital i trucar a la policia. A les
vuit del matí, hores abans de l'atac mortal a l'altre company de pis, els agents van acompanyar aquesta
víctima a l'apartament a recollir els seus objectes personals. En aquell moment hi havia present
l'acusat.

Per això, el fiscal acusat Hamed A. d'assassinat, intent d'homicidi i un delicte lleu de lesions pels quals
demana una pena de 27 anys i mig de presó i una multa de 600 euros. En matèria de responsabilitat
civil sol·licita que indemnitzi la mare de la víctima mortal amb 150.000 euros i el company de pis a qui
va intentar matar amb 1.500 euros.

A l'hora de complir la pena, el fiscal demana que compleixi tota o la major part de la condemna a la
presó i que després se substitueixi la pena per l'expulsió del territori espanyol amb la prohibició de
tornar en un termini de 10 anys.

Més informació

El tornado de l'Empordà, un any després.

Llibertat sota fiança per a Kevin Spacey després de ser culpat d'abús sexual.

El Gorditos Team entrega aliments a Càritas de Roses.
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Demanen 27 anys i mig de presó per
a l'acusat de matar el company de
pis a Roses
El fiscal l'acusa dels delictes d'assassinat, intent d'homicidi i lesions; els fets van
succeir el juliol del 2017

ACN  08.01.2019 | 10:13

Els Mossos enduent-se proves del pis, el juliol del 2017 ACN

El fiscal demana 27 anys i mig de presó per a l'acusat de matar el company de pis d'una ganivetada al
cor en un apartament de Roses, la tarda del 18 de juliol del 2017. Segons recull l'escrit d'acusació, la
víctima estava fent la migdiada quan l'acusat va anar a la cuina del pis ocupat on vivien plegats, va
agafar un ganivet de grans dimensions i li va clavar amb força al pit. El fiscal sosté que l'atac va ser
«inesperat i per sorpresa» i que la víctima no es va poder defensar. No era el primer cop que l'acusat
atacava un company de pis amb una arma blanca. De fet, la fiscalia exposa que va fer el mateix el dia
abans però aquesta víctima va poder fugir. Per això, el fiscal acusa Hamed A. d'un delicte d'assassinat,
un altre d'intent d'homicidi i un lleu de lesions.

Un jurat popular serà l'encarregat de jutjar l'acusat Hamed A. al judici previst per a finals de maig a
l'Audiència de Girona. Segons recull l'escrit de conclusions provisionals del ministeri fiscal, l'acusat,
que no tenia permís de residència legal a l'estat espanyol, compartia un pis ocupat a l'avinguda Gola de
l'Estany de la urbanització Santa Margarita de Roses.

La fiscalia sosté que entre la una i les tres de la tarda del 18 de juliol del 2017, mentre la víctima feia la
migdiada, l'acusat va anar fins a la cuina, va agafar un ganivet amb una fulla de 35 centímetres de
llargada i 4,5 d'amplada i li va clavar al cor. La ganivetada li va provocar la mort instants després a la
víctima, que no es va poder defensar.

El fiscal Enrique Barata argumenta que l'acusat es va aprofitar de «la solitud i la intimitat del pis» i de
l'estat d'indefensió de la víctima que estava dormint per perpetrar «l'atac letal de manera inesperada i
per sorpresa».

Després d'assestar-li la ganivetada, l'acusat va treure el ganivet del tòrax de la víctima, el va netejar
amb un mitjó que després va llançar a les escombraries i el va tornar a deixar a la cuina. A continuació,
va sortir del pis i va anar amb bicicleta fins a una zona de botigues per comprar-se roba i calçat nous.

En el moment de matar-lo l'agressor i la víctima estaven sols al pis ocupat. Poc després de les tres de
la tarda va arribar a l'apartament un altre inquilí que es va trobar la víctima morta enmig d'un bassal de
sang i va trucar al telèfon d'emergències 112. Els serveis sanitaris no van poder fer res per salvar-li la
vida a l'home i els Mossos d'Esquadra van obrir una investigació. El mateix dia el sospitós es va
presentar a comissaria i es va entregar.

Problemes amb els companys

No era el primer cop que l'acusat tenia problemes amb els companys de pis. Segons recull l'escrit del
fiscal, va colpejar amb un pal de fusta i va intentar apunyalar un altre ocupant de l'apartament. La
fiscalia apunta que la primera agressió va ser la tarda del dia abans, el 17 de juliol. Segons relata,
l'acusat li va recriminar a un altre company de pis que fessin "comentaris despectius relacionats amb
la seva orientació sexual". Aleshores van començar a discutir i l'acusat va colpejar l'espatlla d'aquesta
víctima amb el pal.

Unes hores més tard, cap a les dues de la matinada, l'acusat va tornar a discutir amb aquest home.
Llavors, va treure un ganivet de cuina que duia amagat a la part de darrere dels pantalons i el va intentar
apunyalar a la zona abdominal. L'agredit va poder fer un moviment per esquivar la ganivetada tot i que
li va acabar fent un tall a la zona lateral del maluc.

La víctima va aconseguir tancar una porta i fugir del pis per anar a l'hospital i trucar a la policia. A les
vuit del matí, hores abans de l'atac mortal a l'altre company de pis, els agents van acompanyar aquesta
víctima a l'apartament a recollir els seus objectes personals. En aquell moment hi havia present
l'acusat.

Per això, el fiscal acusat Hamed A. d'assassinat, intent d'homicidi i un delicte lleu de lesions pels quals
demana una pena de 27 anys i mig de presó i una multa de 600 euros. En matèria de responsabilitat
civil sol·licita que indemnitzi la mare de la víctima mortal amb 150.000 euros i el company de pis a qui
va intentar matar amb 1.500 euros.

A l'hora de complir la pena, el fiscal demana que compleixi tota o la major part de la condemna a la
presó i que després se substitueixi la pena per l'expulsió del territori espanyol amb la prohibició de
tornar en un termini de 10 anys.

Més informació

El tornado de l'Empordà, un any després.

Llibertat sota fiança per a Kevin Spacey després de ser culpat d'abús sexual.

El Gorditos Team entrega aliments a Càritas de Roses.
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ETIQUETES entrevista Joan Plana polít ica roses

Alt Empordà

Joan Plana: ‘Volem que
tota l’experiència d’aquest
mandat formi part del
proper govern municipal’



Ha tornat a ser escollit candidat a l’alcaldia de Roses per a les

properes eleccions. Divendres el presentaran oficialment i aquest

mes se sabran els noms que l’acompanyen; però en aquesta

entrevista detalla quina realitat social viu el municipi i els eixos en

què s’ha centrat el projecte d’ERC Roses, que segueix la dinàmica

del darrer mandat però evolucionat, i avança algunes novetats com

ara la regidoria d’animals

Escollit de nou candidat per a les municipals 2019, el segon mandat

que es presenta.

El 2015 ens presentàvem amb un context diferent, ja que veníem de no tenir

representació i amb 1.050 vots era obvi que guanyar era difícil, però el

resultat ens va deixar contents. I ara l’objectiu és fer un pas més, guanyar i

governar.

El seu és un dels grups més forts dins l’oposició. Ha servit per

preparar aquestes noves eleccions?

En general, en aquests quatre anys hi ha hagut dues maneres d’entendre

l’oposició. Per un costat, la nostra, que no ens ha tocat governar però no vol

dir que no hàgim tingut feina. Ens hem centrat a treballar des del lloc on

som, que és l’oposició. Què es pot fer? A banda de la part de fiscalització i

oposarse, també hi ha d’haver la part de ser prepositius: vam fer 110

propostes i a través de mocions les hem anat presentant a l’Ajuntament. I

una tercera feina ha estat relacionarnos i acostarnos a empreses, entitats,

veïns i actors diversos del municipi. Aquesta feina és molt important per

tenir una radiografia del municipi. Nosaltres hem creat la feina de l’oposició

així. Però per l’altre costat, la resta de grups, com ara Ciutadans o el Partit

Popular, han encarat l’oposició de «marxem quatre anys a casa, venim als

plens i de tant en tant ens inventem alguna cosa per crear un titular», i s’han

notat molt els dos ritmes de treball. La seva posició és legítima però creiem

que la nostra és molt més útil.

La seva manera de fer els permet, com

deia, tenir una radiografia del poble. Com

veu Roses?

Aquesta pregunta donar ia   l loc a una

conferència de vuit hores, intentaré resumir

ho. En general,  com a municipi   tenim

potencialitats molt evidents, per exemple,

tenim una societat molt complexa però al

mateix  temps no  tenim problemes de

convivència. I a més tenim un teixit econòmic

que està molt sectoritzat al món del turisme,

però és potent, tenim 1.600 empreses, per

tant el teixit comercial i empresarial funciona

bé. I a banda tenim un Ajuntament que com a

administració està ben ordenat, funciona i té

molt de pressupost. Tenim gairebé 40 milions

d’euros de pressupost ,  és gairebé el

pressupost de Blanes amb la meitat de

població.

Què és el que falla?

Tenim una societat que conviu però no està cohesionada i això és un

problema important. Sempre m’agrada fer una mica de repàs històric i

explicar que Roses ha tingut dues grans onades migratòries, una als anys

6070 de gent procedent d’altres llocs de l’Estat i una altra als 902000

procedent d’altres llocs del món. I entremig, als anys 80, una crisi social

molt important derivada, sobretot, del tràfic de drogues, que va derivar a

altres problemes, com la prostitució, bandes violentes… que situat enmig

de dues onades migratòries podria haver donat peu a problemes de

convivència, encara que no va passar. Però quin va ser el cost? Tenir una

societat molt corporativa i formada per grups hermètics entre ells. Això fa

que la societat no estigui lligada i no tingui un projecte comú. El segon

problema és que som uns dels municipis de Catalunya amb un índex més

alt de població amb risc de caure en pobresa. Les desigualtats generen

altres problemes que també poden afectar gent que està en una situació

econòmica privilegiada, per tant, pot acabar afectant a tothom i n’hem de

ser conscients.

Hi ha situacions difícils de comprendre, si pensem que és un dels

ajuntaments amb més diners de la comarca.

Tenim un Ajuntament que té molts diners, però hi ha la llei LRSAL (Llei de

racionalització i sostenibilitat de l’Administració local) i la Llei d’estabilitat

pressupostària. Aquestes dues lleis són l’enemic número u dels

ajuntaments, sobretot els que com Roses tenen molts diners. Perquè la

LRSAL diu que els ajuntaments tenen unes competències bàsiques i

només pots destinar diners a aquestes competències, per tant, no es

poden destinar diners encara que en tinguis a altres factors que estiguin

fora de les teves competències. Això és fatal perquè vol dir que com a

Ajuntament no pots fer front de manera eficient a les problemàtiques dels

ciutadans. I casos com els de Roses són els més escandalosos. Fins i tot

el PP de Roses, que és el partit que ha impulsat la llei, reconeix aquesta

màxima i ha votat al Ple la modificació de LRSAL.

Llavors hi ha la Llei de l’estabilitat pressupostària, que ens afecta: com que

tenim molt poc deute tindríem capacitat d’endeutament per fer inversions

importants, però ens ho limiten i això ens lliga de mans.

A part, hi ha una manca de lideratge i d’ambició política molt clara. L’actual

govern municipal es gestiona a través d’un projecte polític que comença als

anys 90, pràcticament quan jo vaig néixer, i des de fa deu anys està esgotat

i es va estirant amb efecte de xiclet. Es refugien en el que saben fer, que és

la gestió del dia a dia, però no hi ha projecte de futur i no transmet una

ambició de cara a futur.

L’actual alcaldessa és un dels càrrecs electes que més cobra de la

comarca. Si Joan Plana es convertís en alcalde, s’abaixaria el sou?

La resposta és sí. El tema dels sous públics és important però no deixa de

ser simbòlic, no se n’ha de fer bandera. El sou dels polítics es podria

replantejar i prenem el compromís de ferho, però no ho vull presentar com

la gran proposta que canviarà la vida de la gent de Roses.

Passem a la candidatura: com serà? Quin equip humà hi ha d’haver?

M’agrada aquesta pregunta, tot el projecte no canviarà, progressarà; és a

dir, tant en l’àmbit humà com programàtic segueix la lògica del projecte del

2015. Però ha evolucionat al llarg de quatre anys de feina. Volem que tota

l’experiència d’aquest mandat formi part del proper govern municipal perquè

la valoració de la feina és molt bona. Però al mateix temps volem sumarhi

nous perfils i noves experiències que ens permetin ser un equip més

complet. Un exemple: el 2015 les propostes s’emmarcaven en quatre eixos,

ara seran cinc. El nou és l’eix de sostenibilitat i territori.

Fem memòria, quins són aquests eixos?

El primer és l’eix de desenvolupament econòmic i cultural, per tant

dinamitzar el motor de Roses i entendre la cultura com un element

important, sobretot pel que fa al patrimoni històric. El segon és l’eix social,

el tercer la implicació ciutadana en la governança, i el que afegim és la

sostenibilitat i la gestió del territori: aquí hi incloem polítiques energètiques,

mobilitat, sostenibilitat i també polítiques d’animals. I l’últim és el que en

diem la societat republicana, nosaltres formem part d’un projecte comú que

defensa la idea que per construir una societat millor necessitem les eines

pròpies d’una república.

I no pensa que això li pot passar factura, pel que fa a vots? Com se li

ha de plantejar a un ciutadà no independentista que el projecte

d’ERC Roses és el millor?

Plantegem una societat republicana perquè estem fermament convençuts

que amb aquest objectiu coincidim amb la immensa majoria de la gent de

Roses. Amb tota aquesta gent tenim un punt de discrepància, és veritat,

però nosaltres creiem que per aconseguir aquesta societat són

indispensables les eines pròpies d’una república. En qualsevol negociació

t’has de centrar en els punts amb què estàs d’acord, no en els que et

separen. I estem d’acord amb l’objectiu final. El que els hem de transmetre

és la confiança i la seguretat que nosaltres som una via útil. M’agrada una

frase molt il·lustrativa: ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde

independentista però ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde amb

qui tots els veïns, siguin independentistes o no, l’hagin votat o no, s’hi sentin

representats i cuidats.

Desgranem una mica els eixos que proposa ERC Roses, ras i curt:

economia i cultura?

El nostre Messi, per dirho així, és el turisme de costa i platja però falta

complementarlo. Fem molt èmfasi en el turisme cultural i patrimonial,

també en el turisme natural. I un element del qual hem de parlar molt és el

turisme esportiu i cal apostarhi. La manera de tirar endavant les

promocions ha de ser en coordinació amb operadors privats. És important

tenir un sector empresarial organitzat i cohesionat perquè tingui la seva

pròpia proposta.

L’eix social, un dels factors en què més cal apostar, és així?

Evidentment, i en aquest sentit cal apostar per les empreses que aporten

valor afegit, com ara les que porten ocupació de qualitat, per exemple les

cooperatives, un element que ens interessa fomentar. I ha d’anar lligat al

xoc contra la pobresa, hem de ser capaços de destinar tots els recursos

que facin falta per pal·liar la realitat social, molt dura, que viuen part dels

nostres conciutadans i donarlos eines necessàries perquè ells mateixos

puguin refer el seu nivell de vida.

ÀNGEL REYNAL

I pel que fa a sostenibilitat, medi ambient i polítiques animals?

Les polítiques animalistes marcaran l’agenda política. Hem d’entendre que

els animals són ciutadans, per tant, part de la ciutadania del municipi. No

equiparo els drets de les persones amb els dels animals, però hem de ser

capaços de tenir gent que es dediqui a pensar les polítiques que facilitin la

vida dels animals i, més important, que la convivència entre els animals i

les persones sigui adequada. Una de les coses que plantejarem serà la

regidoria d’animals; no vol dir ni més recursos ni més diners, vol dir que un

dels regidors tindrà com a tasca pensar i organitzar polítiques per a

animals. Des de la convivència fins a animals abandonats o plagues de

coloms, gavines o senglars. En aquest eix també parlem del consum

d’energia verda als equipaments públics i del consum d’energia elèctrica. I

un altre element del qual no es parla gaire dins la sostenibilitat és el turisme:

el turisme ha de ser sostenible ecològicament, econòmicament i

culturalment.

Parla de la participació ciutadana a la governança, com s’ha

d’implementar?

Hi ha la part de la informació i la fiscalització, no pots participar d’una cosa

que desconeixes. Per tant, el primer és que l’Ajuntament necessita una

política comunicativa potent que expliqui què es fa des del consistori i que hi

hagi espais de retiment de comptes, on els regidors, els membres de

govern i l’alcalde expliquin la feina. Això combinat amb mecanismes de

participació útils. Amb consultes ciutadanes, per exemple, que no se n’ha

fet cap a Roses.

Una de les polèmiques és el top manta, com s’ha de plantejar?

L’Ajuntament no té les eines necessàries per poderho resoldre per si

mateix. Sentirem candidatures, la majoria barrejantho amb proclames

racistes, que diran que amb mà dura solucionaran el problema. Això és

mentida, cap candidatura no podrà solucionarho, va molt més enllà de

Roses. L’Ajuntament el que ha de fer, i estic d’acord amb l’actual

alcaldessa, és liderar des del món municipal un moviment per intentar

impulsar reformes legislatives que puguin solucionar aquest problema. No

estic d’acord, però, en el fet que hagi de ser una reforma del codi penal.

L’única cosa que podrem aconseguir serà tenir manters amb antecedents

penals, que encara farà més complicada la seva inserció al món social i

laboral. El que s’ha de reformar és la llei d’estrangeria, que dona a les

persones amb situació irregular tres vies per poder menjar cada dia, només

tres: beneficència, delinqüència o economia submergida. Si no se soluciona

això, no se solucionarà el problema del top manta. La manera és la llei

d’estrangeria i aconseguir que la gent que està aquí pugui guanyarse la

vida dins els marcs legals.
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ETIQUETES entrevista Joan Plana polít ica roses

Alt Empordà

Joan Plana: ‘Volem que
tota l’experiència d’aquest
mandat formi part del
proper govern municipal’



Ha tornat a ser escollit candidat a l’alcaldia de Roses per a les

properes eleccions. Divendres el presentaran oficialment i aquest

mes se sabran els noms que l’acompanyen; però en aquesta

entrevista detalla quina realitat social viu el municipi i els eixos en

què s’ha centrat el projecte d’ERC Roses, que segueix la dinàmica

del darrer mandat però evolucionat, i avança algunes novetats com

ara la regidoria d’animals

Escollit de nou candidat per a les municipals 2019, el segon mandat

que es presenta.

El 2015 ens presentàvem amb un context diferent, ja que veníem de no tenir

representació i amb 1.050 vots era obvi que guanyar era difícil, però el

resultat ens va deixar contents. I ara l’objectiu és fer un pas més, guanyar i

governar.

El seu és un dels grups més forts dins l’oposició. Ha servit per

preparar aquestes noves eleccions?

En general, en aquests quatre anys hi ha hagut dues maneres d’entendre

l’oposició. Per un costat, la nostra, que no ens ha tocat governar però no vol

dir que no hàgim tingut feina. Ens hem centrat a treballar des del lloc on

som, que és l’oposició. Què es pot fer? A banda de la part de fiscalització i

oposarse, també hi ha d’haver la part de ser prepositius: vam fer 110

propostes i a través de mocions les hem anat presentant a l’Ajuntament. I

una tercera feina ha estat relacionarnos i acostarnos a empreses, entitats,

veïns i actors diversos del municipi. Aquesta feina és molt important per

tenir una radiografia del municipi. Nosaltres hem creat la feina de l’oposició

així. Però per l’altre costat, la resta de grups, com ara Ciutadans o el Partit

Popular, han encarat l’oposició de «marxem quatre anys a casa, venim als

plens i de tant en tant ens inventem alguna cosa per crear un titular», i s’han

notat molt els dos ritmes de treball. La seva posició és legítima però creiem

que la nostra és molt més útil.

La seva manera de fer els permet, com

deia, tenir una radiografia del poble. Com

veu Roses?

Aquesta pregunta donar ia   l loc a una

conferència de vuit hores, intentaré resumir

ho. En general,  com a municipi   tenim

potencialitats molt evidents, per exemple,

tenim una societat molt complexa però al

mateix  temps no  tenim problemes de

convivència. I a més tenim un teixit econòmic

que està molt sectoritzat al món del turisme,

però és potent, tenim 1.600 empreses, per

tant el teixit comercial i empresarial funciona

bé. I a banda tenim un Ajuntament que com a

administració està ben ordenat, funciona i té

molt de pressupost. Tenim gairebé 40 milions

d’euros de pressupost ,  és gairebé el

pressupost de Blanes amb la meitat de

població.

Què és el que falla?

Tenim una societat que conviu però no està cohesionada i això és un

problema important. Sempre m’agrada fer una mica de repàs històric i

explicar que Roses ha tingut dues grans onades migratòries, una als anys

6070 de gent procedent d’altres llocs de l’Estat i una altra als 902000

procedent d’altres llocs del món. I entremig, als anys 80, una crisi social

molt important derivada, sobretot, del tràfic de drogues, que va derivar a

altres problemes, com la prostitució, bandes violentes… que situat enmig

de dues onades migratòries podria haver donat peu a problemes de

convivència, encara que no va passar. Però quin va ser el cost? Tenir una

societat molt corporativa i formada per grups hermètics entre ells. Això fa

que la societat no estigui lligada i no tingui un projecte comú. El segon

problema és que som uns dels municipis de Catalunya amb un índex més

alt de població amb risc de caure en pobresa. Les desigualtats generen

altres problemes que també poden afectar gent que està en una situació

econòmica privilegiada, per tant, pot acabar afectant a tothom i n’hem de

ser conscients.

Hi ha situacions difícils de comprendre, si pensem que és un dels

ajuntaments amb més diners de la comarca.

Tenim un Ajuntament que té molts diners, però hi ha la llei LRSAL (Llei de

racionalització i sostenibilitat de l’Administració local) i la Llei d’estabilitat

pressupostària. Aquestes dues lleis són l’enemic número u dels

ajuntaments, sobretot els que com Roses tenen molts diners. Perquè la

LRSAL diu que els ajuntaments tenen unes competències bàsiques i

només pots destinar diners a aquestes competències, per tant, no es

poden destinar diners encara que en tinguis a altres factors que estiguin

fora de les teves competències. Això és fatal perquè vol dir que com a

Ajuntament no pots fer front de manera eficient a les problemàtiques dels

ciutadans. I casos com els de Roses són els més escandalosos. Fins i tot

el PP de Roses, que és el partit que ha impulsat la llei, reconeix aquesta

màxima i ha votat al Ple la modificació de LRSAL.

Llavors hi ha la Llei de l’estabilitat pressupostària, que ens afecta: com que

tenim molt poc deute tindríem capacitat d’endeutament per fer inversions

importants, però ens ho limiten i això ens lliga de mans.

A part, hi ha una manca de lideratge i d’ambició política molt clara. L’actual

govern municipal es gestiona a través d’un projecte polític que comença als

anys 90, pràcticament quan jo vaig néixer, i des de fa deu anys està esgotat

i es va estirant amb efecte de xiclet. Es refugien en el que saben fer, que és

la gestió del dia a dia, però no hi ha projecte de futur i no transmet una

ambició de cara a futur.

L’actual alcaldessa és un dels càrrecs electes que més cobra de la

comarca. Si Joan Plana es convertís en alcalde, s’abaixaria el sou?

La resposta és sí. El tema dels sous públics és important però no deixa de

ser simbòlic, no se n’ha de fer bandera. El sou dels polítics es podria

replantejar i prenem el compromís de ferho, però no ho vull presentar com

la gran proposta que canviarà la vida de la gent de Roses.

Passem a la candidatura: com serà? Quin equip humà hi ha d’haver?

M’agrada aquesta pregunta, tot el projecte no canviarà, progressarà; és a

dir, tant en l’àmbit humà com programàtic segueix la lògica del projecte del

2015. Però ha evolucionat al llarg de quatre anys de feina. Volem que tota

l’experiència d’aquest mandat formi part del proper govern municipal perquè

la valoració de la feina és molt bona. Però al mateix temps volem sumarhi

nous perfils i noves experiències que ens permetin ser un equip més

complet. Un exemple: el 2015 les propostes s’emmarcaven en quatre eixos,

ara seran cinc. El nou és l’eix de sostenibilitat i territori.

Fem memòria, quins són aquests eixos?

El primer és l’eix de desenvolupament econòmic i cultural, per tant

dinamitzar el motor de Roses i entendre la cultura com un element

important, sobretot pel que fa al patrimoni històric. El segon és l’eix social,

el tercer la implicació ciutadana en la governança, i el que afegim és la

sostenibilitat i la gestió del territori: aquí hi incloem polítiques energètiques,

mobilitat, sostenibilitat i també polítiques d’animals. I l’últim és el que en

diem la societat republicana, nosaltres formem part d’un projecte comú que

defensa la idea que per construir una societat millor necessitem les eines

pròpies d’una república.

I no pensa que això li pot passar factura, pel que fa a vots? Com se li

ha de plantejar a un ciutadà no independentista que el projecte

d’ERC Roses és el millor?

Plantegem una societat republicana perquè estem fermament convençuts

que amb aquest objectiu coincidim amb la immensa majoria de la gent de

Roses. Amb tota aquesta gent tenim un punt de discrepància, és veritat,

però nosaltres creiem que per aconseguir aquesta societat són

indispensables les eines pròpies d’una república. En qualsevol negociació

t’has de centrar en els punts amb què estàs d’acord, no en els que et

separen. I estem d’acord amb l’objectiu final. El que els hem de transmetre

és la confiança i la seguretat que nosaltres som una via útil. M’agrada una

frase molt il·lustrativa: ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde

independentista però ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde amb

qui tots els veïns, siguin independentistes o no, l’hagin votat o no, s’hi sentin

representats i cuidats.

Desgranem una mica els eixos que proposa ERC Roses, ras i curt:

economia i cultura?

El nostre Messi, per dirho així, és el turisme de costa i platja però falta

complementarlo. Fem molt èmfasi en el turisme cultural i patrimonial,

també en el turisme natural. I un element del qual hem de parlar molt és el

turisme esportiu i cal apostarhi. La manera de tirar endavant les

promocions ha de ser en coordinació amb operadors privats. És important

tenir un sector empresarial organitzat i cohesionat perquè tingui la seva

pròpia proposta.

L’eix social, un dels factors en què més cal apostar, és així?

Evidentment, i en aquest sentit cal apostar per les empreses que aporten

valor afegit, com ara les que porten ocupació de qualitat, per exemple les

cooperatives, un element que ens interessa fomentar. I ha d’anar lligat al

xoc contra la pobresa, hem de ser capaços de destinar tots els recursos

que facin falta per pal·liar la realitat social, molt dura, que viuen part dels

nostres conciutadans i donarlos eines necessàries perquè ells mateixos

puguin refer el seu nivell de vida.

ÀNGEL REYNAL

I pel que fa a sostenibilitat, medi ambient i polítiques animals?

Les polítiques animalistes marcaran l’agenda política. Hem d’entendre que

els animals són ciutadans, per tant, part de la ciutadania del municipi. No

equiparo els drets de les persones amb els dels animals, però hem de ser

capaços de tenir gent que es dediqui a pensar les polítiques que facilitin la

vida dels animals i, més important, que la convivència entre els animals i

les persones sigui adequada. Una de les coses que plantejarem serà la

regidoria d’animals; no vol dir ni més recursos ni més diners, vol dir que un

dels regidors tindrà com a tasca pensar i organitzar polítiques per a

animals. Des de la convivència fins a animals abandonats o plagues de

coloms, gavines o senglars. En aquest eix també parlem del consum

d’energia verda als equipaments públics i del consum d’energia elèctrica. I

un altre element del qual no es parla gaire dins la sostenibilitat és el turisme:

el turisme ha de ser sostenible ecològicament, econòmicament i

culturalment.

Parla de la participació ciutadana a la governança, com s’ha

d’implementar?

Hi ha la part de la informació i la fiscalització, no pots participar d’una cosa

que desconeixes. Per tant, el primer és que l’Ajuntament necessita una

política comunicativa potent que expliqui què es fa des del consistori i que hi

hagi espais de retiment de comptes, on els regidors, els membres de

govern i l’alcalde expliquin la feina. Això combinat amb mecanismes de

participació útils. Amb consultes ciutadanes, per exemple, que no se n’ha

fet cap a Roses.

Una de les polèmiques és el top manta, com s’ha de plantejar?

L’Ajuntament no té les eines necessàries per poderho resoldre per si

mateix. Sentirem candidatures, la majoria barrejantho amb proclames

racistes, que diran que amb mà dura solucionaran el problema. Això és

mentida, cap candidatura no podrà solucionarho, va molt més enllà de

Roses. L’Ajuntament el que ha de fer, i estic d’acord amb l’actual

alcaldessa, és liderar des del món municipal un moviment per intentar

impulsar reformes legislatives que puguin solucionar aquest problema. No

estic d’acord, però, en el fet que hagi de ser una reforma del codi penal.

L’única cosa que podrem aconseguir serà tenir manters amb antecedents

penals, que encara farà més complicada la seva inserció al món social i

laboral. El que s’ha de reformar és la llei d’estrangeria, que dona a les

persones amb situació irregular tres vies per poder menjar cada dia, només

tres: beneficència, delinqüència o economia submergida. Si no se soluciona

això, no se solucionarà el problema del top manta. La manera és la llei

d’estrangeria i aconseguir que la gent que està aquí pugui guanyarse la

vida dins els marcs legals.
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ETIQUETES entrevista Joan Plana polít ica roses

Alt Empordà

Joan Plana: ‘Volem que
tota l’experiència d’aquest
mandat formi part del
proper govern municipal’



Ha tornat a ser escollit candidat a l’alcaldia de Roses per a les

properes eleccions. Divendres el presentaran oficialment i aquest

mes se sabran els noms que l’acompanyen; però en aquesta

entrevista detalla quina realitat social viu el municipi i els eixos en

què s’ha centrat el projecte d’ERC Roses, que segueix la dinàmica

del darrer mandat però evolucionat, i avança algunes novetats com

ara la regidoria d’animals

Escollit de nou candidat per a les municipals 2019, el segon mandat

que es presenta.

El 2015 ens presentàvem amb un context diferent, ja que veníem de no tenir

representació i amb 1.050 vots era obvi que guanyar era difícil, però el

resultat ens va deixar contents. I ara l’objectiu és fer un pas més, guanyar i

governar.

El seu és un dels grups més forts dins l’oposició. Ha servit per

preparar aquestes noves eleccions?

En general, en aquests quatre anys hi ha hagut dues maneres d’entendre

l’oposició. Per un costat, la nostra, que no ens ha tocat governar però no vol

dir que no hàgim tingut feina. Ens hem centrat a treballar des del lloc on

som, que és l’oposició. Què es pot fer? A banda de la part de fiscalització i

oposarse, també hi ha d’haver la part de ser prepositius: vam fer 110

propostes i a través de mocions les hem anat presentant a l’Ajuntament. I

una tercera feina ha estat relacionarnos i acostarnos a empreses, entitats,

veïns i actors diversos del municipi. Aquesta feina és molt important per

tenir una radiografia del municipi. Nosaltres hem creat la feina de l’oposició

així. Però per l’altre costat, la resta de grups, com ara Ciutadans o el Partit

Popular, han encarat l’oposició de «marxem quatre anys a casa, venim als

plens i de tant en tant ens inventem alguna cosa per crear un titular», i s’han

notat molt els dos ritmes de treball. La seva posició és legítima però creiem

que la nostra és molt més útil.

La seva manera de fer els permet, com

deia, tenir una radiografia del poble. Com

veu Roses?

Aquesta pregunta donar ia   l loc a una

conferència de vuit hores, intentaré resumir

ho. En general,  com a municipi   tenim

potencialitats molt evidents, per exemple,

tenim una societat molt complexa però al

mateix  temps no  tenim problemes de

convivència. I a més tenim un teixit econòmic

que està molt sectoritzat al món del turisme,

però és potent, tenim 1.600 empreses, per

tant el teixit comercial i empresarial funciona

bé. I a banda tenim un Ajuntament que com a

administració està ben ordenat, funciona i té

molt de pressupost. Tenim gairebé 40 milions

d’euros de pressupost ,  és gairebé el

pressupost de Blanes amb la meitat de

població.

Què és el que falla?

Tenim una societat que conviu però no està cohesionada i això és un

problema important. Sempre m’agrada fer una mica de repàs històric i

explicar que Roses ha tingut dues grans onades migratòries, una als anys

6070 de gent procedent d’altres llocs de l’Estat i una altra als 902000

procedent d’altres llocs del món. I entremig, als anys 80, una crisi social

molt important derivada, sobretot, del tràfic de drogues, que va derivar a

altres problemes, com la prostitució, bandes violentes… que situat enmig

de dues onades migratòries podria haver donat peu a problemes de

convivència, encara que no va passar. Però quin va ser el cost? Tenir una

societat molt corporativa i formada per grups hermètics entre ells. Això fa

que la societat no estigui lligada i no tingui un projecte comú. El segon

problema és que som uns dels municipis de Catalunya amb un índex més

alt de població amb risc de caure en pobresa. Les desigualtats generen

altres problemes que també poden afectar gent que està en una situació

econòmica privilegiada, per tant, pot acabar afectant a tothom i n’hem de

ser conscients.

Hi ha situacions difícils de comprendre, si pensem que és un dels

ajuntaments amb més diners de la comarca.

Tenim un Ajuntament que té molts diners, però hi ha la llei LRSAL (Llei de

racionalització i sostenibilitat de l’Administració local) i la Llei d’estabilitat

pressupostària. Aquestes dues lleis són l’enemic número u dels

ajuntaments, sobretot els que com Roses tenen molts diners. Perquè la

LRSAL diu que els ajuntaments tenen unes competències bàsiques i

només pots destinar diners a aquestes competències, per tant, no es

poden destinar diners encara que en tinguis a altres factors que estiguin

fora de les teves competències. Això és fatal perquè vol dir que com a

Ajuntament no pots fer front de manera eficient a les problemàtiques dels

ciutadans. I casos com els de Roses són els més escandalosos. Fins i tot

el PP de Roses, que és el partit que ha impulsat la llei, reconeix aquesta

màxima i ha votat al Ple la modificació de LRSAL.

Llavors hi ha la Llei de l’estabilitat pressupostària, que ens afecta: com que

tenim molt poc deute tindríem capacitat d’endeutament per fer inversions

importants, però ens ho limiten i això ens lliga de mans.

A part, hi ha una manca de lideratge i d’ambició política molt clara. L’actual

govern municipal es gestiona a través d’un projecte polític que comença als

anys 90, pràcticament quan jo vaig néixer, i des de fa deu anys està esgotat

i es va estirant amb efecte de xiclet. Es refugien en el que saben fer, que és

la gestió del dia a dia, però no hi ha projecte de futur i no transmet una

ambició de cara a futur.

L’actual alcaldessa és un dels càrrecs electes que més cobra de la

comarca. Si Joan Plana es convertís en alcalde, s’abaixaria el sou?

La resposta és sí. El tema dels sous públics és important però no deixa de

ser simbòlic, no se n’ha de fer bandera. El sou dels polítics es podria

replantejar i prenem el compromís de ferho, però no ho vull presentar com

la gran proposta que canviarà la vida de la gent de Roses.

Passem a la candidatura: com serà? Quin equip humà hi ha d’haver?

M’agrada aquesta pregunta, tot el projecte no canviarà, progressarà; és a

dir, tant en l’àmbit humà com programàtic segueix la lògica del projecte del

2015. Però ha evolucionat al llarg de quatre anys de feina. Volem que tota

l’experiència d’aquest mandat formi part del proper govern municipal perquè

la valoració de la feina és molt bona. Però al mateix temps volem sumarhi

nous perfils i noves experiències que ens permetin ser un equip més

complet. Un exemple: el 2015 les propostes s’emmarcaven en quatre eixos,

ara seran cinc. El nou és l’eix de sostenibilitat i territori.

Fem memòria, quins són aquests eixos?

El primer és l’eix de desenvolupament econòmic i cultural, per tant

dinamitzar el motor de Roses i entendre la cultura com un element

important, sobretot pel que fa al patrimoni històric. El segon és l’eix social,

el tercer la implicació ciutadana en la governança, i el que afegim és la

sostenibilitat i la gestió del territori: aquí hi incloem polítiques energètiques,

mobilitat, sostenibilitat i també polítiques d’animals. I l’últim és el que en

diem la societat republicana, nosaltres formem part d’un projecte comú que

defensa la idea que per construir una societat millor necessitem les eines

pròpies d’una república.

I no pensa que això li pot passar factura, pel que fa a vots? Com se li

ha de plantejar a un ciutadà no independentista que el projecte

d’ERC Roses és el millor?

Plantegem una societat republicana perquè estem fermament convençuts

que amb aquest objectiu coincidim amb la immensa majoria de la gent de

Roses. Amb tota aquesta gent tenim un punt de discrepància, és veritat,

però nosaltres creiem que per aconseguir aquesta societat són

indispensables les eines pròpies d’una república. En qualsevol negociació

t’has de centrar en els punts amb què estàs d’acord, no en els que et

separen. I estem d’acord amb l’objectiu final. El que els hem de transmetre

és la confiança i la seguretat que nosaltres som una via útil. M’agrada una

frase molt il·lustrativa: ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde

independentista però ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde amb

qui tots els veïns, siguin independentistes o no, l’hagin votat o no, s’hi sentin

representats i cuidats.

Desgranem una mica els eixos que proposa ERC Roses, ras i curt:

economia i cultura?

El nostre Messi, per dirho així, és el turisme de costa i platja però falta

complementarlo. Fem molt èmfasi en el turisme cultural i patrimonial,

també en el turisme natural. I un element del qual hem de parlar molt és el

turisme esportiu i cal apostarhi. La manera de tirar endavant les

promocions ha de ser en coordinació amb operadors privats. És important

tenir un sector empresarial organitzat i cohesionat perquè tingui la seva

pròpia proposta.

L’eix social, un dels factors en què més cal apostar, és així?

Evidentment, i en aquest sentit cal apostar per les empreses que aporten

valor afegit, com ara les que porten ocupació de qualitat, per exemple les

cooperatives, un element que ens interessa fomentar. I ha d’anar lligat al

xoc contra la pobresa, hem de ser capaços de destinar tots els recursos

que facin falta per pal·liar la realitat social, molt dura, que viuen part dels

nostres conciutadans i donarlos eines necessàries perquè ells mateixos

puguin refer el seu nivell de vida.

ÀNGEL REYNAL

I pel que fa a sostenibilitat, medi ambient i polítiques animals?

Les polítiques animalistes marcaran l’agenda política. Hem d’entendre que

els animals són ciutadans, per tant, part de la ciutadania del municipi. No

equiparo els drets de les persones amb els dels animals, però hem de ser

capaços de tenir gent que es dediqui a pensar les polítiques que facilitin la

vida dels animals i, més important, que la convivència entre els animals i

les persones sigui adequada. Una de les coses que plantejarem serà la

regidoria d’animals; no vol dir ni més recursos ni més diners, vol dir que un

dels regidors tindrà com a tasca pensar i organitzar polítiques per a

animals. Des de la convivència fins a animals abandonats o plagues de

coloms, gavines o senglars. En aquest eix també parlem del consum

d’energia verda als equipaments públics i del consum d’energia elèctrica. I

un altre element del qual no es parla gaire dins la sostenibilitat és el turisme:

el turisme ha de ser sostenible ecològicament, econòmicament i

culturalment.

Parla de la participació ciutadana a la governança, com s’ha

d’implementar?

Hi ha la part de la informació i la fiscalització, no pots participar d’una cosa

que desconeixes. Per tant, el primer és que l’Ajuntament necessita una

política comunicativa potent que expliqui què es fa des del consistori i que hi

hagi espais de retiment de comptes, on els regidors, els membres de

govern i l’alcalde expliquin la feina. Això combinat amb mecanismes de

participació útils. Amb consultes ciutadanes, per exemple, que no se n’ha

fet cap a Roses.

Una de les polèmiques és el top manta, com s’ha de plantejar?

L’Ajuntament no té les eines necessàries per poderho resoldre per si

mateix. Sentirem candidatures, la majoria barrejantho amb proclames

racistes, que diran que amb mà dura solucionaran el problema. Això és

mentida, cap candidatura no podrà solucionarho, va molt més enllà de

Roses. L’Ajuntament el que ha de fer, i estic d’acord amb l’actual

alcaldessa, és liderar des del món municipal un moviment per intentar

impulsar reformes legislatives que puguin solucionar aquest problema. No

estic d’acord, però, en el fet que hagi de ser una reforma del codi penal.

L’única cosa que podrem aconseguir serà tenir manters amb antecedents

penals, que encara farà més complicada la seva inserció al món social i

laboral. El que s’ha de reformar és la llei d’estrangeria, que dona a les

persones amb situació irregular tres vies per poder menjar cada dia, només

tres: beneficència, delinqüència o economia submergida. Si no se soluciona

això, no se solucionarà el problema del top manta. La manera és la llei

d’estrangeria i aconseguir que la gent que està aquí pugui guanyarse la

vida dins els marcs legals.
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ETIQUETES entrevista Joan Plana polít ica roses

Alt Empordà

Joan Plana: ‘Volem que
tota l’experiència d’aquest
mandat formi part del
proper govern municipal’



Ha tornat a ser escollit candidat a l’alcaldia de Roses per a les

properes eleccions. Divendres el presentaran oficialment i aquest

mes se sabran els noms que l’acompanyen; però en aquesta

entrevista detalla quina realitat social viu el municipi i els eixos en

què s’ha centrat el projecte d’ERC Roses, que segueix la dinàmica

del darrer mandat però evolucionat, i avança algunes novetats com

ara la regidoria d’animals

Escollit de nou candidat per a les municipals 2019, el segon mandat

que es presenta.

El 2015 ens presentàvem amb un context diferent, ja que veníem de no tenir

representació i amb 1.050 vots era obvi que guanyar era difícil, però el

resultat ens va deixar contents. I ara l’objectiu és fer un pas més, guanyar i

governar.

El seu és un dels grups més forts dins l’oposició. Ha servit per

preparar aquestes noves eleccions?

En general, en aquests quatre anys hi ha hagut dues maneres d’entendre

l’oposició. Per un costat, la nostra, que no ens ha tocat governar però no vol

dir que no hàgim tingut feina. Ens hem centrat a treballar des del lloc on

som, que és l’oposició. Què es pot fer? A banda de la part de fiscalització i

oposarse, també hi ha d’haver la part de ser prepositius: vam fer 110

propostes i a través de mocions les hem anat presentant a l’Ajuntament. I

una tercera feina ha estat relacionarnos i acostarnos a empreses, entitats,

veïns i actors diversos del municipi. Aquesta feina és molt important per

tenir una radiografia del municipi. Nosaltres hem creat la feina de l’oposició

així. Però per l’altre costat, la resta de grups, com ara Ciutadans o el Partit

Popular, han encarat l’oposició de «marxem quatre anys a casa, venim als

plens i de tant en tant ens inventem alguna cosa per crear un titular», i s’han

notat molt els dos ritmes de treball. La seva posició és legítima però creiem

que la nostra és molt més útil.

La seva manera de fer els permet, com

deia, tenir una radiografia del poble. Com

veu Roses?

Aquesta pregunta donar ia   l loc a una

conferència de vuit hores, intentaré resumir

ho. En general,  com a municipi   tenim

potencialitats molt evidents, per exemple,

tenim una societat molt complexa però al

mateix  temps no  tenim problemes de

convivència. I a més tenim un teixit econòmic

que està molt sectoritzat al món del turisme,

però és potent, tenim 1.600 empreses, per

tant el teixit comercial i empresarial funciona

bé. I a banda tenim un Ajuntament que com a

administració està ben ordenat, funciona i té

molt de pressupost. Tenim gairebé 40 milions

d’euros de pressupost ,  és gairebé el

pressupost de Blanes amb la meitat de

població.

Què és el que falla?

Tenim una societat que conviu però no està cohesionada i això és un

problema important. Sempre m’agrada fer una mica de repàs històric i

explicar que Roses ha tingut dues grans onades migratòries, una als anys

6070 de gent procedent d’altres llocs de l’Estat i una altra als 902000

procedent d’altres llocs del món. I entremig, als anys 80, una crisi social

molt important derivada, sobretot, del tràfic de drogues, que va derivar a

altres problemes, com la prostitució, bandes violentes… que situat enmig

de dues onades migratòries podria haver donat peu a problemes de

convivència, encara que no va passar. Però quin va ser el cost? Tenir una

societat molt corporativa i formada per grups hermètics entre ells. Això fa

que la societat no estigui lligada i no tingui un projecte comú. El segon

problema és que som uns dels municipis de Catalunya amb un índex més

alt de població amb risc de caure en pobresa. Les desigualtats generen

altres problemes que també poden afectar gent que està en una situació

econòmica privilegiada, per tant, pot acabar afectant a tothom i n’hem de

ser conscients.

Hi ha situacions difícils de comprendre, si pensem que és un dels

ajuntaments amb més diners de la comarca.

Tenim un Ajuntament que té molts diners, però hi ha la llei LRSAL (Llei de

racionalització i sostenibilitat de l’Administració local) i la Llei d’estabilitat

pressupostària. Aquestes dues lleis són l’enemic número u dels

ajuntaments, sobretot els que com Roses tenen molts diners. Perquè la

LRSAL diu que els ajuntaments tenen unes competències bàsiques i

només pots destinar diners a aquestes competències, per tant, no es

poden destinar diners encara que en tinguis a altres factors que estiguin

fora de les teves competències. Això és fatal perquè vol dir que com a

Ajuntament no pots fer front de manera eficient a les problemàtiques dels

ciutadans. I casos com els de Roses són els més escandalosos. Fins i tot

el PP de Roses, que és el partit que ha impulsat la llei, reconeix aquesta

màxima i ha votat al Ple la modificació de LRSAL.

Llavors hi ha la Llei de l’estabilitat pressupostària, que ens afecta: com que

tenim molt poc deute tindríem capacitat d’endeutament per fer inversions

importants, però ens ho limiten i això ens lliga de mans.

A part, hi ha una manca de lideratge i d’ambició política molt clara. L’actual

govern municipal es gestiona a través d’un projecte polític que comença als

anys 90, pràcticament quan jo vaig néixer, i des de fa deu anys està esgotat

i es va estirant amb efecte de xiclet. Es refugien en el que saben fer, que és

la gestió del dia a dia, però no hi ha projecte de futur i no transmet una

ambició de cara a futur.

L’actual alcaldessa és un dels càrrecs electes que més cobra de la

comarca. Si Joan Plana es convertís en alcalde, s’abaixaria el sou?

La resposta és sí. El tema dels sous públics és important però no deixa de

ser simbòlic, no se n’ha de fer bandera. El sou dels polítics es podria

replantejar i prenem el compromís de ferho, però no ho vull presentar com

la gran proposta que canviarà la vida de la gent de Roses.

Passem a la candidatura: com serà? Quin equip humà hi ha d’haver?

M’agrada aquesta pregunta, tot el projecte no canviarà, progressarà; és a

dir, tant en l’àmbit humà com programàtic segueix la lògica del projecte del

2015. Però ha evolucionat al llarg de quatre anys de feina. Volem que tota

l’experiència d’aquest mandat formi part del proper govern municipal perquè

la valoració de la feina és molt bona. Però al mateix temps volem sumarhi

nous perfils i noves experiències que ens permetin ser un equip més

complet. Un exemple: el 2015 les propostes s’emmarcaven en quatre eixos,

ara seran cinc. El nou és l’eix de sostenibilitat i territori.

Fem memòria, quins són aquests eixos?

El primer és l’eix de desenvolupament econòmic i cultural, per tant

dinamitzar el motor de Roses i entendre la cultura com un element

important, sobretot pel que fa al patrimoni històric. El segon és l’eix social,

el tercer la implicació ciutadana en la governança, i el que afegim és la

sostenibilitat i la gestió del territori: aquí hi incloem polítiques energètiques,

mobilitat, sostenibilitat i també polítiques d’animals. I l’últim és el que en

diem la societat republicana, nosaltres formem part d’un projecte comú que

defensa la idea que per construir una societat millor necessitem les eines

pròpies d’una república.

I no pensa que això li pot passar factura, pel que fa a vots? Com se li

ha de plantejar a un ciutadà no independentista que el projecte

d’ERC Roses és el millor?

Plantegem una societat republicana perquè estem fermament convençuts

que amb aquest objectiu coincidim amb la immensa majoria de la gent de

Roses. Amb tota aquesta gent tenim un punt de discrepància, és veritat,

però nosaltres creiem que per aconseguir aquesta societat són

indispensables les eines pròpies d’una república. En qualsevol negociació

t’has de centrar en els punts amb què estàs d’acord, no en els que et

separen. I estem d’acord amb l’objectiu final. El que els hem de transmetre

és la confiança i la seguretat que nosaltres som una via útil. M’agrada una

frase molt il·lustrativa: ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde

independentista però ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde amb

qui tots els veïns, siguin independentistes o no, l’hagin votat o no, s’hi sentin

representats i cuidats.

Desgranem una mica els eixos que proposa ERC Roses, ras i curt:

economia i cultura?

El nostre Messi, per dirho així, és el turisme de costa i platja però falta

complementarlo. Fem molt èmfasi en el turisme cultural i patrimonial,

també en el turisme natural. I un element del qual hem de parlar molt és el

turisme esportiu i cal apostarhi. La manera de tirar endavant les

promocions ha de ser en coordinació amb operadors privats. És important

tenir un sector empresarial organitzat i cohesionat perquè tingui la seva

pròpia proposta.

L’eix social, un dels factors en què més cal apostar, és així?

Evidentment, i en aquest sentit cal apostar per les empreses que aporten

valor afegit, com ara les que porten ocupació de qualitat, per exemple les

cooperatives, un element que ens interessa fomentar. I ha d’anar lligat al

xoc contra la pobresa, hem de ser capaços de destinar tots els recursos

que facin falta per pal·liar la realitat social, molt dura, que viuen part dels

nostres conciutadans i donarlos eines necessàries perquè ells mateixos

puguin refer el seu nivell de vida.

ÀNGEL REYNAL

I pel que fa a sostenibilitat, medi ambient i polítiques animals?

Les polítiques animalistes marcaran l’agenda política. Hem d’entendre que

els animals són ciutadans, per tant, part de la ciutadania del municipi. No

equiparo els drets de les persones amb els dels animals, però hem de ser

capaços de tenir gent que es dediqui a pensar les polítiques que facilitin la

vida dels animals i, més important, que la convivència entre els animals i

les persones sigui adequada. Una de les coses que plantejarem serà la

regidoria d’animals; no vol dir ni més recursos ni més diners, vol dir que un

dels regidors tindrà com a tasca pensar i organitzar polítiques per a

animals. Des de la convivència fins a animals abandonats o plagues de

coloms, gavines o senglars. En aquest eix també parlem del consum

d’energia verda als equipaments públics i del consum d’energia elèctrica. I

un altre element del qual no es parla gaire dins la sostenibilitat és el turisme:

el turisme ha de ser sostenible ecològicament, econòmicament i

culturalment.

Parla de la participació ciutadana a la governança, com s’ha

d’implementar?

Hi ha la part de la informació i la fiscalització, no pots participar d’una cosa

que desconeixes. Per tant, el primer és que l’Ajuntament necessita una

política comunicativa potent que expliqui què es fa des del consistori i que hi

hagi espais de retiment de comptes, on els regidors, els membres de

govern i l’alcalde expliquin la feina. Això combinat amb mecanismes de

participació útils. Amb consultes ciutadanes, per exemple, que no se n’ha

fet cap a Roses.

Una de les polèmiques és el top manta, com s’ha de plantejar?

L’Ajuntament no té les eines necessàries per poderho resoldre per si

mateix. Sentirem candidatures, la majoria barrejantho amb proclames

racistes, que diran que amb mà dura solucionaran el problema. Això és

mentida, cap candidatura no podrà solucionarho, va molt més enllà de

Roses. L’Ajuntament el que ha de fer, i estic d’acord amb l’actual

alcaldessa, és liderar des del món municipal un moviment per intentar

impulsar reformes legislatives que puguin solucionar aquest problema. No

estic d’acord, però, en el fet que hagi de ser una reforma del codi penal.

L’única cosa que podrem aconseguir serà tenir manters amb antecedents

penals, que encara farà més complicada la seva inserció al món social i

laboral. El que s’ha de reformar és la llei d’estrangeria, que dona a les

persones amb situació irregular tres vies per poder menjar cada dia, només

tres: beneficència, delinqüència o economia submergida. Si no se soluciona

això, no se solucionarà el problema del top manta. La manera és la llei

d’estrangeria i aconseguir que la gent que està aquí pugui guanyarse la

vida dins els marcs legals.
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ETIQUETES entrevista Joan Plana polít ica roses

Alt Empordà

Joan Plana: ‘Volem que
tota l’experiència d’aquest
mandat formi part del
proper govern municipal’



Ha tornat a ser escollit candidat a l’alcaldia de Roses per a les

properes eleccions. Divendres el presentaran oficialment i aquest

mes se sabran els noms que l’acompanyen; però en aquesta

entrevista detalla quina realitat social viu el municipi i els eixos en

què s’ha centrat el projecte d’ERC Roses, que segueix la dinàmica

del darrer mandat però evolucionat, i avança algunes novetats com

ara la regidoria d’animals

Escollit de nou candidat per a les municipals 2019, el segon mandat

que es presenta.

El 2015 ens presentàvem amb un context diferent, ja que veníem de no tenir

representació i amb 1.050 vots era obvi que guanyar era difícil, però el

resultat ens va deixar contents. I ara l’objectiu és fer un pas més, guanyar i

governar.

El seu és un dels grups més forts dins l’oposició. Ha servit per

preparar aquestes noves eleccions?

En general, en aquests quatre anys hi ha hagut dues maneres d’entendre

l’oposició. Per un costat, la nostra, que no ens ha tocat governar però no vol

dir que no hàgim tingut feina. Ens hem centrat a treballar des del lloc on

som, que és l’oposició. Què es pot fer? A banda de la part de fiscalització i

oposarse, també hi ha d’haver la part de ser prepositius: vam fer 110

propostes i a través de mocions les hem anat presentant a l’Ajuntament. I

una tercera feina ha estat relacionarnos i acostarnos a empreses, entitats,

veïns i actors diversos del municipi. Aquesta feina és molt important per

tenir una radiografia del municipi. Nosaltres hem creat la feina de l’oposició

així. Però per l’altre costat, la resta de grups, com ara Ciutadans o el Partit

Popular, han encarat l’oposició de «marxem quatre anys a casa, venim als

plens i de tant en tant ens inventem alguna cosa per crear un titular», i s’han

notat molt els dos ritmes de treball. La seva posició és legítima però creiem

que la nostra és molt més útil.

La seva manera de fer els permet, com

deia, tenir una radiografia del poble. Com

veu Roses?

Aquesta pregunta donar ia   l loc a una

conferència de vuit hores, intentaré resumir

ho. En general,  com a municipi   tenim

potencialitats molt evidents, per exemple,

tenim una societat molt complexa però al

mateix  temps no  tenim problemes de

convivència. I a més tenim un teixit econòmic

que està molt sectoritzat al món del turisme,

però és potent, tenim 1.600 empreses, per

tant el teixit comercial i empresarial funciona

bé. I a banda tenim un Ajuntament que com a

administració està ben ordenat, funciona i té

molt de pressupost. Tenim gairebé 40 milions

d’euros de pressupost ,  és gairebé el

pressupost de Blanes amb la meitat de

població.

Què és el que falla?

Tenim una societat que conviu però no està cohesionada i això és un

problema important. Sempre m’agrada fer una mica de repàs històric i

explicar que Roses ha tingut dues grans onades migratòries, una als anys

6070 de gent procedent d’altres llocs de l’Estat i una altra als 902000

procedent d’altres llocs del món. I entremig, als anys 80, una crisi social

molt important derivada, sobretot, del tràfic de drogues, que va derivar a

altres problemes, com la prostitució, bandes violentes… que situat enmig

de dues onades migratòries podria haver donat peu a problemes de

convivència, encara que no va passar. Però quin va ser el cost? Tenir una

societat molt corporativa i formada per grups hermètics entre ells. Això fa

que la societat no estigui lligada i no tingui un projecte comú. El segon

problema és que som uns dels municipis de Catalunya amb un índex més

alt de població amb risc de caure en pobresa. Les desigualtats generen

altres problemes que també poden afectar gent que està en una situació

econòmica privilegiada, per tant, pot acabar afectant a tothom i n’hem de

ser conscients.

Hi ha situacions difícils de comprendre, si pensem que és un dels

ajuntaments amb més diners de la comarca.

Tenim un Ajuntament que té molts diners, però hi ha la llei LRSAL (Llei de

racionalització i sostenibilitat de l’Administració local) i la Llei d’estabilitat

pressupostària. Aquestes dues lleis són l’enemic número u dels

ajuntaments, sobretot els que com Roses tenen molts diners. Perquè la

LRSAL diu que els ajuntaments tenen unes competències bàsiques i

només pots destinar diners a aquestes competències, per tant, no es

poden destinar diners encara que en tinguis a altres factors que estiguin

fora de les teves competències. Això és fatal perquè vol dir que com a

Ajuntament no pots fer front de manera eficient a les problemàtiques dels

ciutadans. I casos com els de Roses són els més escandalosos. Fins i tot

el PP de Roses, que és el partit que ha impulsat la llei, reconeix aquesta

màxima i ha votat al Ple la modificació de LRSAL.

Llavors hi ha la Llei de l’estabilitat pressupostària, que ens afecta: com que

tenim molt poc deute tindríem capacitat d’endeutament per fer inversions

importants, però ens ho limiten i això ens lliga de mans.

A part, hi ha una manca de lideratge i d’ambició política molt clara. L’actual

govern municipal es gestiona a través d’un projecte polític que comença als

anys 90, pràcticament quan jo vaig néixer, i des de fa deu anys està esgotat

i es va estirant amb efecte de xiclet. Es refugien en el que saben fer, que és

la gestió del dia a dia, però no hi ha projecte de futur i no transmet una

ambició de cara a futur.

L’actual alcaldessa és un dels càrrecs electes que més cobra de la

comarca. Si Joan Plana es convertís en alcalde, s’abaixaria el sou?

La resposta és sí. El tema dels sous públics és important però no deixa de

ser simbòlic, no se n’ha de fer bandera. El sou dels polítics es podria

replantejar i prenem el compromís de ferho, però no ho vull presentar com

la gran proposta que canviarà la vida de la gent de Roses.

Passem a la candidatura: com serà? Quin equip humà hi ha d’haver?

M’agrada aquesta pregunta, tot el projecte no canviarà, progressarà; és a

dir, tant en l’àmbit humà com programàtic segueix la lògica del projecte del

2015. Però ha evolucionat al llarg de quatre anys de feina. Volem que tota

l’experiència d’aquest mandat formi part del proper govern municipal perquè

la valoració de la feina és molt bona. Però al mateix temps volem sumarhi

nous perfils i noves experiències que ens permetin ser un equip més

complet. Un exemple: el 2015 les propostes s’emmarcaven en quatre eixos,

ara seran cinc. El nou és l’eix de sostenibilitat i territori.

Fem memòria, quins són aquests eixos?

El primer és l’eix de desenvolupament econòmic i cultural, per tant

dinamitzar el motor de Roses i entendre la cultura com un element

important, sobretot pel que fa al patrimoni històric. El segon és l’eix social,

el tercer la implicació ciutadana en la governança, i el que afegim és la

sostenibilitat i la gestió del territori: aquí hi incloem polítiques energètiques,

mobilitat, sostenibilitat i també polítiques d’animals. I l’últim és el que en

diem la societat republicana, nosaltres formem part d’un projecte comú que

defensa la idea que per construir una societat millor necessitem les eines

pròpies d’una república.

I no pensa que això li pot passar factura, pel que fa a vots? Com se li

ha de plantejar a un ciutadà no independentista que el projecte

d’ERC Roses és el millor?

Plantegem una societat republicana perquè estem fermament convençuts

que amb aquest objectiu coincidim amb la immensa majoria de la gent de

Roses. Amb tota aquesta gent tenim un punt de discrepància, és veritat,

però nosaltres creiem que per aconseguir aquesta societat són

indispensables les eines pròpies d’una república. En qualsevol negociació

t’has de centrar en els punts amb què estàs d’acord, no en els que et

separen. I estem d’acord amb l’objectiu final. El que els hem de transmetre

és la confiança i la seguretat que nosaltres som una via útil. M’agrada una

frase molt il·lustrativa: ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde

independentista però ningú més que jo vol que Roses tingui un alcalde amb

qui tots els veïns, siguin independentistes o no, l’hagin votat o no, s’hi sentin

representats i cuidats.

Desgranem una mica els eixos que proposa ERC Roses, ras i curt:

economia i cultura?

El nostre Messi, per dirho així, és el turisme de costa i platja però falta

complementarlo. Fem molt èmfasi en el turisme cultural i patrimonial,

també en el turisme natural. I un element del qual hem de parlar molt és el

turisme esportiu i cal apostarhi. La manera de tirar endavant les

promocions ha de ser en coordinació amb operadors privats. És important

tenir un sector empresarial organitzat i cohesionat perquè tingui la seva

pròpia proposta.

L’eix social, un dels factors en què més cal apostar, és així?

Evidentment, i en aquest sentit cal apostar per les empreses que aporten

valor afegit, com ara les que porten ocupació de qualitat, per exemple les

cooperatives, un element que ens interessa fomentar. I ha d’anar lligat al

xoc contra la pobresa, hem de ser capaços de destinar tots els recursos

que facin falta per pal·liar la realitat social, molt dura, que viuen part dels

nostres conciutadans i donarlos eines necessàries perquè ells mateixos

puguin refer el seu nivell de vida.

ÀNGEL REYNAL

I pel que fa a sostenibilitat, medi ambient i polítiques animals?

Les polítiques animalistes marcaran l’agenda política. Hem d’entendre que

els animals són ciutadans, per tant, part de la ciutadania del municipi. No

equiparo els drets de les persones amb els dels animals, però hem de ser

capaços de tenir gent que es dediqui a pensar les polítiques que facilitin la

vida dels animals i, més important, que la convivència entre els animals i

les persones sigui adequada. Una de les coses que plantejarem serà la

regidoria d’animals; no vol dir ni més recursos ni més diners, vol dir que un

dels regidors tindrà com a tasca pensar i organitzar polítiques per a

animals. Des de la convivència fins a animals abandonats o plagues de

coloms, gavines o senglars. En aquest eix també parlem del consum

d’energia verda als equipaments públics i del consum d’energia elèctrica. I

un altre element del qual no es parla gaire dins la sostenibilitat és el turisme:

el turisme ha de ser sostenible ecològicament, econòmicament i

culturalment.

Parla de la participació ciutadana a la governança, com s’ha

d’implementar?

Hi ha la part de la informació i la fiscalització, no pots participar d’una cosa

que desconeixes. Per tant, el primer és que l’Ajuntament necessita una

política comunicativa potent que expliqui què es fa des del consistori i que hi

hagi espais de retiment de comptes, on els regidors, els membres de

govern i l’alcalde expliquin la feina. Això combinat amb mecanismes de

participació útils. Amb consultes ciutadanes, per exemple, que no se n’ha

fet cap a Roses.

Una de les polèmiques és el top manta, com s’ha de plantejar?

L’Ajuntament no té les eines necessàries per poderho resoldre per si

mateix. Sentirem candidatures, la majoria barrejantho amb proclames

racistes, que diran que amb mà dura solucionaran el problema. Això és

mentida, cap candidatura no podrà solucionarho, va molt més enllà de

Roses. L’Ajuntament el que ha de fer, i estic d’acord amb l’actual

alcaldessa, és liderar des del món municipal un moviment per intentar

impulsar reformes legislatives que puguin solucionar aquest problema. No

estic d’acord, però, en el fet que hagi de ser una reforma del codi penal.

L’única cosa que podrem aconseguir serà tenir manters amb antecedents

penals, que encara farà més complicada la seva inserció al món social i

laboral. El que s’ha de reformar és la llei d’estrangeria, que dona a les

persones amb situació irregular tres vies per poder menjar cada dia, només

tres: beneficència, delinqüència o economia submergida. Si no se soluciona

això, no se solucionarà el problema del top manta. La manera és la llei

d’estrangeria i aconseguir que la gent que està aquí pugui guanyarse la

vida dins els marcs legals.
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